
در بازار ارز تجاری

دلار ثابت ماند؛ یورو کمی گران شد

امروز )شــنبه( بازار ارز تجاری مرکز مبادله شــاهد ثبات در نرخ اغلب ارزها مانند 
روزهای گذشته بود. آمار نرخ گذاری حواله ارزی حاکی از آن است که طی هفته های 
اخیر حواله ارز تجاری در محدوده مشخصی تثبیت شده است. با این حال، امروز یورو 
هم در بخش حواله و هم در بخش اســکناس با افزایش قیمت روبرو بود.به گزارش 
ایســنا، امروز در اولین روز از هفته دوم خردادماه بازار ارز تجاری مرکز مبادله کار 
خود را با تدام ثبات در نرخ ارز مانند روزهای گذشته آغاز و دلار با ثبات قیمت هم 
در بخش حواله و هم در بخش اســکناس روبرو بود، اما یورو شاهد افزایش قیمت در 
نرخ اســکناس و حواله، بود.   امروز )۱۰ خرداد ماه( حواله دلار در بازار ارز تجاری 
مرکز مبادله ایران با نرخ ۶۹ هزار و ۲۴۵ تومان، حواله یورو با نرخ ۷۸ هزار و ۵۷۰ 
تومان، حواله درهم با نــرخ ۱۸ هزار و ۸۵۵ تومان، حواله یوان با نرخ ۹۶۱۸ تومان 
و حواله روبل با قیمت ۸۸۰ تومان، معامله و خریداری شد.همچنین اسکناس دلار با 
نرخ ۷۱ هزار و ۱۸۴ تومان، اســکناس یورو با نرخ ۸۰ هزار و ۷۷۰ تومان، اسکناس 
درهم با نرخ ۱۹ هزار و ۳۸۳ تومان، اســکناس یوان با نرخ ۹۸۸۷ تومان و اسکناس 
روبل با نرخ ۹۰۵ تومان، معامله شــد.  گفتنی است؛ طی چند هفته گذشته تا امروز، 
حواله دلار، در کانال ۶۹ هزار تومــان، حواله یورو در کانال ۷۸ هزار تومان و حواله 
درهم در کانال ۱۸ هزار تومان، ثابت مانده که بیانگر تثبیت نرخ ارز تجاری است.از 
سوی دیگر، میانگین موزون نرخ ارز نیز که بر مبنای حجم معاملات ارزی انجام  شده 
در یک ماه گذشــته با نرخ های اعلامی در سامانه معاملات الکترونیک ارز در حوزه 
حواله، اسکناس و حواله کالاهای اساسی و ضروری محاسبه می شود، امروز اسکناس 
دلار ۶۰ هــزار تومان، یــورو ۶۸ هزار و ۸۰ تومان، درهم ۱۶ هــزار و ۳۳۷ تومان، 
یوان ۸۳۳۳ تومان و روبل ۷۶۳ تومان رســید. معامله پنج میلیارد دلار در بازار ارز 
تجاری گفتنی اســت؛ از ابتدای سال جاری تا ششم خردادماه بازار ارز تجاری مرکز 
مبادله شــاهد معامله ۴۹۹۱ میلیون دلار )بر اساس ارزش دلاری( ارز از سوی تجار 
بوده که شــامل ۲۷۰۰ میلیون دلار، ۲۹۳ میلیون یورو، ۶۱۳۰ میلیون درهم، ۲۰۶۶ 
میلین یوان و ۵۵۳ میلیون روبل بوده و میانگین معاملات روزانه در این بازار به ۱۰۸ 
میلیون دلار رسیده است. از ســوی دیگر، حجم کل تامین ارز کشور از ابتدای سال 
جاری تا چهارم خردادماه ماه به ۸۴۶۷ میلیون دلار )۸.۴ میلیارد دلار( می رســد که 
۱۹۳۸ میلیون دلار آن برای واردات دارو و کالاهای اساســی، ۶۲۸۹ میلیون دلار آن 
بــرای وادرات کالاهای تجاری و بازرگانی و ۲۴۰ میلیون دلار آن برای ارز مورد نیاز 

خدمات تخصیص یافته است. 

بزرگترین خودروساز جهان روی دور 
خوش شانسی

تویوتا اعلام کرد که تولید و فروش جهانی این شرکت در آوریل برای چهارمین ماه متوالی، 
افزایش یافتــه که دلیل آن تقاضای قوی برای خودروهــای هیبریدی و هجوم برای خرید 
در آمریکا به دلیل تعرفه های واردات دولت ترامپ، بوده اســت.به گزارش ایســنا، شــرکت 
خودروسازی تویوتا اعلام کرد فروش جهانی این شرکت در آوریل، نسبت به مدت مشابه سال 
میلادی گذشته، ۱۰ درصد افزایش یافته و به ۸۷۶ هزار و ۸۶۴ دستگاه خودرو رسیده است و 
فروش در آمریکا نیز به همان مقدار افزایش یافت که تحت تاثیر تقاضای قوی، از جمله هجوم 
برای خرید به دلیل تعرفه ها بوده است.فروش خودروهای هیبریدی، حدود ۴۴ درصد از کل 

فروش جهانی تویوتا را در چهار ماه اول سال میلادی جاری تشکیل داده است.

 :بدین وسیله به اطلاع قاطبه رسانه ها و خبر گزاری ها ، بمنظور تنویر افکار عمومی  میرساند
اولین اجلاس )افتتاحیه ( جامعه مبلغین ولائی )جامو ( در تاریخ هفتم خرداد ماه ســال 
جاری مصادف با روز   پیوند نورین نیرین حضرت علی ابن ابیطالب و فاطمه زهرا علیهما  
الاســلام اول ماه ذیالحجه  در حسینیه صاحب الزمانی تهران برگزار گردید و با استقبال 
بــی نظیر مبلغین و ائمه جماعات حتی از قبل از ســاعات شــروع اجلاس روبرو گردید، 
ابتــدا قاری ارجمند و ممتاز کشــور جناب مهدی میرزا خانی آیاتی از ســوره قیامت را 
قرائت نموده ســپس ریاست شورای مرکزی جامعه مبلغین و رئیس جلسه حضرت آیت 
الله حاج شــیخ محمد مهدی ســیبویه به میهمانان خیر مقــدم گفتند و بعد از آن یکی 
از مبلغین مشــهور تهران ، جناب آقای مالکی خونســاری با صدای گرم خود به خواندن 

مناجــات و ذکری از مناقب اهــل بیت پرداخته 
و ســپس طبق برنامه اعلامــی حضرت آیت الله  
حاج شــیخ رضا رضوانی زاده )مدرس مشــهور 
حوزه علمیه بــازار تهران( مطالب ارزشــمندی 
در خصــوص فقه امر به معــروف و نهی از منکر 
ایراد نمودند، بعــد از آن برنامه اجلاس با پخش 
کلیپ ۱۰ دقیقه ای از بیانات مقام معظم رهبری 
حضرت آیــت الله العظمی امام خامنه ای که در 
نشســت با روحانیت و طــلاب و فضلا و مبلغین 
کل کشور برگزارشده بود ، ادامه یافته و برنامه با 
ارائه و معرفی واحد سلامت از زیر مجموعه های 
معاونت رفاه جامو توســط حجت الاسلام محمد 

محمدی از چهره های مشــهور در صدا و ســیمای جمهوری اســلامی ایران به ضرورت 
نگاه جامع به ســلامت روحی و روانی جامعه تداوم یافته و ســخن رانی حضرت حجت 
الاســلام والمسلمین حاج شــیخ محســن تاج لنگرودی آغاز و نکات جذابی از خاطرات 
و مطالب مورد لزوم و عنایت مبلغین ایراد گردید. مجلس با شــروع مداحی و اشــعار در 
خصوص روز پیوند آســمانی حضرات معصومین حضرت امیر المومنین و صدیقه کبری 
فاطمه زهرا ســلام الله علیهما به انتها نزدیک میگردید که معلوم شد این مجلس با شب 
ســالگرد فقدان مرحوم حاج حسین بهاری حاج شاه حسین معروف مواجه و فرزند خلف 
 ایشــان جناب حاج حمید اقای بهاری عینا طبق ســاعت اعلامی جلسه را خاتمه دادند.

اجلاس جامعــه مبلغین ولائی با برگزاری 
اجلاس افتتاحیه و با حضور بیش از ۲۰۰ 
نفــر از مبلغین شــاخص و ائمه جماعات 
مســاجد تهران رســما کار خــود را در 
حوزه تبلیغ متناســب و لازم و منطبق با 
نیــاز اعلامی مقام عظمــای ولایت آغاز و 
بر اســاس فرموده ریاست جلسه حضرت 
آیت الله حاج شیخ محمد مهدی سیبویه 
بجز ماه های محرم وصفر که مبلغین خود 
برنامــه خواهند داشــت، ماهیانه حد اقل 
یک جلسه رســمی با اعضای خود خواهد 
داشت روابط عمومی جامعه مبلغین ولائی 

)جامو(

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رئیس جمهور کسب مدال طلا در دو و میدانی آسیا را به »ریحانه مبینی« تبریک گفت و نوشت: این مدال نماد عزم شکست ناپذیر زنان سرزمینمان 
برای درخشش در عرصه های جهانی است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، رئیس جمهور مسعود پزشکیان در صفحه 
خود در شبکه اجتماعی ایکس با اشاره به کسب مدال طلا در دو و میدانی آسیا توسط ریحانه مبینی نوشت: افتخارآفرینی خانم ریحانه مبینی قهرمان 
پرش طول آسیا، نه تنها نخستین طلای تاریخی دو و میدانی بانوان ایران، بلکه نماد عزم شکست ناپذیر زنان سرزمینمان برای درخشش در عرصه های 
جهانی اســت.رئیس جمهور با زدن هشتگ »برای ایران«، در ادامه نوشت: به دخترم،  ریحانه مبینی، تبریک می گویم و آرزوی سرافرازی برای همه 

ایرانیان را دارم.

www.sobh-eqtesad.ir

پیام تبریک پزشکیان به »ریحانه مبینی« برای کسب مدال طلا در دو و 
میدانی

info@sobh-eqtesad.ir

یمن و هزار سال مقاومت
مقاومت یمنی ها ریشــه در ترکیبی عمیق 
از عوامــل فرهنگــی، تاریخــی، مذهبی و 
اجتماعــی دارد که در طول قرن ها شــکل 
گرفتــه اســت.  یمن بــه عنــوان یکی از 
همواره  منطقــه،  تمدن های  قدیمی تریــن 
روحیــه اســتقلال طلبی و مقاومت در برابر 

اشــغالگران خارجی  )مانند امپراتوری عثمانی و استعمار بریتانیا(
 داشــته است. در ادبیات فارسی و عربی، یمن به عنوان سرزمین "عقیق 
و نگار" و مهد تمدن های کهن توصیف شــده اســت. مردم یمن به دلیل 
بافت قبیله ای، همواره روحیه جنگندگی و وفاداری به ارزش های جمعی 
را حفظ کرده اند. تشــیع زیدی )به ویژه شــاخه جارودیه( که نزدیک به 
شیعه دوازده امامی است، پایه ای ایدئولوژیک برای مقاومت فراهم کرده 
است. این مذهب بر قیام علیه ظلم )قیام بالسیف( تأکید دارد. شعارهایی 
مانند "مرگ بر آمریکا"، "مرگ بر اســرائیل" و "لعنت بر یهود" نشانگر 
تأثیرپذیــری از گفتمان انقلاب اســلامی ایران اســت. مراســمی مانند 
عاشورا و غدیر در میان یمنی ها با شکوه خاصی برگزار می شود که نشانه 

پیوندهای عمیق مذهبی است.
مقاومــت یمنی ها ماهیتــی مردمی دارد و تنها محــدود به جنبش های 
سیاسی نیست. این مقاومت در بین اقشار مختلف جامعه از جمله قبایل، 
دانشــجویان و علما نفوذ دارد. عدالت طلبی و استکبارســتیزی از اصول 
اصلی فرهنگ و دین سیاسی یمنی هاست که در مقابل عربستان سعودی 
و متحدان غربی آن تجلی یافته اســت. یمنی ها به مســئله فلسطین به 
عنــوان یک "اصل دینی " نگاه می کننــد و همواره از مردم غزه حمایت 
کرده اند. موقعیت استراتژیک یمن در کنترل تنگه باب المندب )که بیش 
از ده درصــد تجارت جهانی از آن عبور می کند( به مقاومت این کشــور 
اهمیت جهانی بخشــیده است. محاصره اقتصادی و حملات عربستان به 
زیرســاخت های یمن، به جای تضعیف روحیه مــردم، بر عزم آنان برای 
مقاومت افزوده اســت. شــخصیت هایی مانند شهید حســین الحوثی و 
بــرادرش عبدالملک الحوثی با ترکیب رهبری مذهبی و سیاســی، نماد 
مقاومت شــده اند. این رهبــران با تأکید بر ارزش های اســلامی و ملی، 
توانســته اند اتحاد قابل توجهی در بین گروه هــای مختلف یمنی ایجاد 
کننــد. نتیجتا میتوان گفت فرهنگ مقاومت یمنی ها ترکیبی منحصر به 
فــرد از تاریخ پرافتخار، باورهای مذهبی عمیق، روحیه قبیله ای و ادراک 
ژئوپلیتیک اســت. این فرهنگ نه تنهــا در برابر تهاجم خارجی مقاومت 
کرده، بلکه الهام بخش جنبش های مقاومت در منطقه شده است.والسلام

طلای جهانی مجال صعود 
نیافت

قیمت طلا در معامــلات روز جمعه بازار جهانی با افزایش ارزش دلار 
و واکنش بازار به جدیدترین تحولات تعرفه ای، با کاهش بسته شد.به 
گزارش ایســنا، قیمت هر اونس طلا برای تحویل فوری، با ۰.۷ درصد 
کاهش، به ۳۲۹۳ دلار و ۵۹ ســنت رسید و از ابتدای هفته گذشته تا 
روز جمعه و پیش از تعطیلی بازار، ۱.۹ درصد کاهش نشان داد. بهای 
هر اونس طلا در بازار معاملات آتی آمریکا، با ۰.۹ درصد کاهش، در 
۳۳۱۵ دلار و ۴۰ ســنت بسته شد.شــاخص دلار ۰.۱ درصد افزایش 
یافت و طلا را که به ارز آمریکا قیمت گذاری می شود، برای خریداران 
خارجی گران تر کرد.پس از آنکه یک دادگاه تجاری آمریکا حکم داد 
که دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا در وضع تعرفه ها از اختیارات 
خود فراتر رفته و دســتور توقف فوری آنها را صادر کرد، یک دادگاه 
تجدیدنظر فدرال، پنجشــنبه گذشته، گسترده ترین تعرفه های دونالد 
ترامپ را به طور موقت بازگرداند.»دیوید مگر«، مدیر معاملات فلزات 
در شرکت »های ریج فیوچرز« گفت: قیمت طلا در این برهه از زمان، 
از اوج های اخیر عقب نشــینی می کنــد و در دوره تثبیت قرار دارد. در 
حالی که شاهد کاهش نیاز به دارایی های امن هستیم، قیمت طلا تحت 
فشــار اندکی قرار دارد، اما به نظر می رســد که اقدامات ترامپ در 
نهایت، به قیمت ها کمک خواهد کرد.در بخش داده ها، شاخص قیمت 
هزینه های مصرف شخصی آمریکا در آوریل نسبت به مدت مشابه در 
سال میلادی گذشته، ۲.۱ درصد افزایش یافت که کمتر از پیش بینی 
رشد ۲.۲ درصد این شــاخص بود. پس از این گزارش، معامله گران 
همچنان پیش بینی کردند که بانک مرکزی آمریکا هدف خود را برای 
هزینه های استقراض کوتاه مدت در سپتامبر کاهش خواهد داد.طلا که 
در محیطی با نرخ بهره پایین رونق می گیرد و همچنین برای پوشــش 
ریسک در برابر تورم و عدم قطعیت اســتفاده می شود، در آوریل، به 
رکورد ۳۵۰۰ دلار و پنج سنت صعود کرده بود.طبق گزارش رویترز، 
تقاضای فیزیکی برای طلا در هند، طی هفته گذشته، تحت تاثیرافزایش 
قیمت های داخلی و پایان فصل عروســی و انصاف خریداران از خرید 
طلا، کاهش یافت.در بازار ســایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره 
۱.۲ درصد کاهش یافت و به ۳۲ دلار و ۹۴ ســنت رســید. هر اونس 
پلاتین ۲.۵ درصد کاهش یافت و به ۱۰۵۵ دلار و پنج ســنت رسید 
و هر اونــس پالادیوم ۰.۶ درصد کاهش یافت و بــه ۹۶۷ دلارو ۳۰ 

سنت رسید.

گزیده خبر
حمید رضا نقاشیان

پزشکیان در گفتگو با شبکه تلویزیون دولتی عمان:

کشورهای اسلامی می توانند بازیگران بزرگ و تأثیرگذار نظم نوین جهان باشند

کاهش قیمت طلا و سکه ، توصیه 
رئیس اتحادیه به مردم

از لاغر شدن صنایع تا معضل جذابیت 
سوداگری

در حالــی که بازار جهانی طلا طی یــک هفته اخیر با کاهش چشــمگیر قیمت مواجه بود که 
بازار داخلی نیز هفته ای نزولی را پشــت ســر گذاشــت؛ به گفته رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران، ضمن اشــاره به کاهش معنادار قیمت ســکه و طلا عنوان کرد که خریداران همچنان 
در ســردرگمی به ســر می برند امــا ثبات دوماهه در بــازار فرصتی مطمئــن برای مبادلات 
مطمئن اســت.نادر بذرافشــان- در گفت وگو با ایســنا، درباره وضعیت یــک هفته اخیر بازار 
ســکه و طــلا، اظهار کرد: در یک هفته اخیر )دوم لغایــت ٩ خرداد ماه( در بازارهای جهانی، 

شــاهد کاهش ۶۲ دلاری هر اونس طلا بودیم که ....

تداوم واردات گوشت یا توقف عرضه؛ 
تصمیم چیست؟

کشاورزی ارگانیک؛ راهی برای حفظ زمین و 
سلامت مردم

رئیس سازمان امور عشایر ایران:

عشایر کشور صاحب ۲ کد پستی می شوند، هر چادر 
عشایری یک فرصت گردشگری خواهد شد
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پزشکیان در گفتگو با شبکه تلویزیون دولتی عمان:گزیده خبر

کشورهای اسلامی می توانند بازیگران بزرگ و تأثیرگذار نظم نوین جهان باشند خاتمی: ترامپ نگران بمب اتم 
نیست بلکه نگران بومی شدن 

فناوری هسته ای است

امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه نگرانی ترامپ بمب اتم نیست چون می دانند 
که ما بمب اتم نداریم، گفت: دشمنان نگران این فناوری هستند و به کوری چشم 
آنها این فناوری بومی شــده اســت. به گزارش خبرنگار مهر، آیت الله سید احمد 
خاتمی در خطبه های این هفته نماز جمعه پایتخت در دانشگاه تهران، گفت: همیشه 
برای خدا حریم نگهداریم چه آنچه کســی ببیند و یا نبیند. از سویی همیشه باید 
به یاد خدا باشــیم همان طور که در سوره مریم این موضوع پنج بار یادآوری شده 
اســت. همچنین هشت نیز بار در سوره صاد این موضوع آمده است.وی افزود: آنچه 
که خداوند در قرآن طرح کرده اســت فضائل و ارزش های پیامبران و بزرگان مانند 
حضرت ابراهیم )ع( و یا حضرت مریم )ع( بوده است.امام جمعه موقت تهران اظهار 
کرد: صفت صدیق که در قرآن آمده است، منظور فقط راستگویی نیست بلکه علاوه 
بر راستگویی این است که عملش با گفتارش هماهنگ باشد، زیرا هستند کسانی که 
به صورت شعاری می گویند مسلمان هستم اما در عمل اینگونه نیستند.خطیب نماز 
جمعه تهران با اشاره به نزدیکی چهاردهم خرداد، اظهار کرد: ۳۶ سال از ارتحال امام 
راحل می گذرد و من از سال ۵۱ که ۱۲ سال داشتم با امام آشنا شدم. از آن زمان که 
امام را شناختم تا امروز، روز به روز بر محبت این بزرگمرد در دلم افزون شده است.

آیت الله خاتمی بیان کرد: در این دهه پیش رو پنج مناسبت داریم که به اختصار در 
این خصوص صحبت خواهم کرد. دهه اول ذیحجه دهه یاد خدا اســت که بوی ماه 
مبارک رمضان را می دهد، لذا همیشه به خصوص در این ماه و دهه باید به یاد خدا 
بود.وی ادامه داد: در این دهه روز عرفه را داریم که روز نیایش نام گرفته است و ما 
هرچه داریم از این دعاها داریم. در روایات ما است که این دعاها سلاح است و این 
دعاها ســلاح انبیا بوده است، لذا آنها را دست کم نگیریم و در ریز و درشت زندگی 
همــه چیز از خداوند بخواهیم. امام جمعه موقت تهران عنوان کرد: خداوند در روز 
عرفه همه ابواب رحمت را گشــوده و شیطان را در بند کرده است. در روایت است 
اگر خداوند کســی را در ماه رمضان نبخشیده باشد فقط در روز عرفه امید داشته 
باشد.آیت الله خاتمی گفت: مناسبت ســوم شهادت حضرت امام باقر علیه السلام 
در روز سه شــنبه است و ما مدیون امام باقر و امام صادق هستیم. در واقع استقلال 
فرهنگی دین مدیون امام باقر و امام صادق است. همچنین مناسبت چهارم مناسک 
حج اســت که از روز عرفه شروع می شود و حاجیان عازم حج می شوند. خطاب به 
حجاج می گویم که آنها مواظب و مراقب درســتی اعمالشان باشند، زیرا یک بار در 
عمر حج نصیب آدم می شــود و این یک بار را همراه با روحانی کاروان، انشــالله به 
درستی اعمالشان، توجه داشته باشند.آیت الله خاتمی اظهار کرد: پنجمین مناسبت 
نیز در روز پنجشنبه اســت که اولین شهید نهضت امام حسین )ع(، جناب مسلم 
بن عقیل است. او که سیدالشهدا به او برادر گفت.وی ادامه داد: در هفته آینده سی 
و ششــمین سالگرد ارتحال امام و سی و ششمین سال رهبری مقام معظم رهبری 
آیت الله العظمی امام خامنه ای راه داریم. همچنین پنجشنبه آن هم قیام ۱۵ خرداد 
است.خطیب نماز جمعه تهران در ادامه با طرح پرسشی مبنی بر اینکه اساس قیام 
امام و رهبری ۳۶ ســاله مقام و معظم رهبری چه بود؟، اظهار کرد: اساس قیام ۱۵ 
خرداد چه بود که بنده هفت مورد را من در نظر گرفتم و تشریح می کنم.وی گفت: 
اول اینکه این جریان جریان خدا محوری بود. اصلًا این انقلاب به عشق با خدا بودن 
از مساجد و حسینیه ها آغاز شد و شکل گرفت و به صراحت سخن از اسلام بود. برای 
امام این مطرح بود که خدا چه می خواهد وتکلیف چیســت.آیت الله خاتمی عنوان 
کرد: البته تکلیف را باید با تدبیر انجام داد. اینکه آدم بی گدار به آب بزند و حرفی را 
بگوید و کاری را بدون تدبیر انجام دهد نامش تکلیف نیســت، لذا باید در هر کاری 
تأمل شود و تکلیف با حساب و کتاب باشد.وی در ادامه پاسخ به اساس فلسفه قیام 
امام خمینی )ره(، تصریح کرد: سومین موضوع ایجاد نظام و حفظ نظام بود که باید 
نظام اســلامی تشکیل داد و سرمایه های کشور در راه اعتلای کشور به کار گرفت، 
لذا بعد که نظام ]اسلامی[ تشکیل شد، امام می فرمود حفظ نظام از اوجب واجبات 
اســت و مقام معظم رهبری هم فرمودند اوجب واجبات است و باید با تمام وجود 
از این نظام اســلامی دفاع و حفاظت کرد. آنچنان که شــما مردم این کار را انجام 
دادی و به فضل خدا انجام خواهید داد.امام جمعه موقت تهران در ادامه بیان کرد: 
چهارمین مبنای امام تاکید بر وحدت اســت. ایشــان ۱۲۰ بار امام در آن ۱۰ سال 
امامتشان از تفرقه نهی کردند و پیش از ۲۰ بار واعتصمو بحبل الله جمیعاً ولا تفرقو 
را خواندند.وی افزود: اختلاف سلیقه ها جز طبیعی زندگی آزاد است اما باید تلاش 
کرد این اختلاف سلیقه ها به تفرقه منجر نشود. دست خدا با جماعت است و امروز 
بیشــترین سفارش مقام معظم رهبری به حفظ وحدت است و این سفارش قرآنی، 
نهج البلاغه و امامان است.آیت الله خاتمی در ادامه خاطرنشان کرد: نکته پنجم در 
اســاس قیام امام خودباوری ملی است. طاغوتی ها این باور را مطرح کرده بودند که 
ما نمی توانیم اما الحمدالله انقلاب شــد و این خودباوری را امام فرمود و به حمدالله 
و این خودباوری معجزه ها کرد.وی با اشاره به افتخارات هسته ای کشورمان، گفت: 
دیدید در عرصه انرژی هســته ای چه بلایی بر سر ما آوردند در حالی که دشمنان 
می گفتند که یک سانتریفیوژ هم نباید داشته باشید، ولی به فضل خداوند وارد غنی 
سازی شدیم و انرژی هسته ای غنی سازی ۲۰ درصدی هم انجام شد.وی بیان کرد: 
نگرانی ترامپ و امثال آنها بمب اتم نیست چون آنها می دانند که ما بمب اتم نداریم؛ 
البته نه از ترس آنها بلکه این کلام خداوند است که گفته است که بمب اتم نداشته 
باشید. پیغمبر گفته است سلاح کشتار جمعی که تر و خشک را همه با هم بسوزد، 
نباید داشــته باشید که روایت معتبریســت، اما برای موضوع پزشکی، تولید برق و 
انرژی هسته ای لازم است و باید گفت، انرژی آینده جهان انرژی هسته ای است، لذا 
دشــمنان نگران این فناوری هستند و به کوری چشم آنها این فناوری بومی شده 
است.وی ادامه داد: الحمدالله ملت ما غنی سازی کرده و که در حد نیازش بوده است 
و غنی سازی خواهد کرد و دشمنان هیچ غلطی نمی توانند بکنند.امام جمعه موقت 
تهران با اشــاره به طرح موضوع غنی سازی صفر درصدی از سوی دشمنان، تاکید 
کرد: گفتند غنی سازی یک درصدی هم نمی توانیم داشته باشیم که این غلط های 
زیادی است و ملت ما گوش به این حرف های زیادی شما نداده و به کوری چشمتان 
غنی ســازی کرده می کنیم و خواهیم کرد؛ هر چند البته بمب اتم هم نداریم.وی با 
اشــاره به ایجاد حلقه های انسانی دانشجویان در حفاظت از دستاوردهای هسته ای 
کشــور، اظهار کرد: این روزها دیدم که دانشجوها حلقه های انسانی تشکیل دادند. 

این حرکت حرکت مقدسی بود.

هدف آمریکا از مخالفت با 
غنی   سازی نگرانی از پیشرفت صنعتی 

ایران است

رئیس اسبق مرکز توسعه سازمان انرژی اتمی ایران گفت: مخالفت غرب با برنامه هسته ای 
ایــران به خاطــر نگرانی از عدم صلح آمیز بودن آن نیســت؛ بلکــه نمی خواهند ایران به 
فناوری های راهبردی دست یابد.حسین آبنیکی رئیس اسبق مرکز توسعه سازمان انرژی 
اتمی ایران درگفتگو با مهر در رابطه با اهمیت غنی سازی و هدف گذاری آن در صنایع پایین 
دســتی هسته ای بیان کرد: غنی ســازی، در واقع، یکی از ارکان اساسی صنعت و فناوری 
هسته ای محسوب می شود. بخش مهمی از سوخت مورد نیاز این صنعت، از طریق فرایند 
غنی ســازی تأمین می گردد. اگر توانایی غنی سازی اورانیوم را نداشته باشیم، عملًا امکان 
تأمین سوخت لازم برای رآکتورهای هسته ای را از دست خواهیم داد و در نتیجه، صنعت 
هســته ای کشور دچار وقفه و ناتوانی در پاسخ گویی به نیازهای خود خواهد شد.وی افزود: 
در حال حاضر، ما توانایی غنی ســازی اورانیوم تا ســطح ۵/۳ درصد را داریم. این سطح از 
غنی سازی، سوخت مورد نیاز رآکتورهای هسته ای تولید برق را تأمین می کند. هر رآکتور 
هسته ای که با هدف تولید برق راه اندازی می شود، نیازمند سوخت با غنای ۵/۳ درصد است.

کم کاری در توســعه تولید برق هســته ای موجب ناترازی در بخش برق کشور شده است 
این متخصص در امور فنی و غنی سازی صنعت هسته ای کشورمان با یادآوری اینکه طبق 
هدف گذاری های انجام شده، کشور ما باید ۲۰ هزار مگاوات برق هسته ای تولید کند، ادامه 
داد: به دلیل عدم تحقق این هدف در زمان مقرر و همچنین کندی عملکرد دســتگاه های 
اجرایی در این حوزه، امروز تنها هزار مگاوات برق هسته ای در اختیار داریم. این کم کاری 
و تأخیر موجب ناترازی در بخش برق کشــور شده است. برای رفع این ناترازی و دستیابی 
به توازن در تولید و مصرف برق، باید چندین هزار مگاوات دیگر برق هسته ای تولید شود.

آبنیکی با اشاره به نیاز کشور به برق هسته ای تصریح کرد: تأمین برق هسته ای وابسته به 
توسعه زیرساخت های غنی سازی و تأمین سوخت هسته ای است. چنانچه نتوانیم این مسیر 
را به درستی ادامه دهیم، نه تنها بخش صنعت و اقتصاد کشور دچار اختلال خواهد شد، بلکه 
زندگی روزمره مردم نیز تحت تأثیر قرار خواهد گرفت. غنی سازی ۲۰ درصدی، به معنای 
افزایش درصد ایزوتوپ اورانیوم ۲۳۵ تا سطح ۲۰ درصد است که نسبت به سطح پایه )۵/۳ 
درصد(، حدود ۵/۱۶۳ درصد بالاتر اســت. این ســطح از غنی سازی، برای تأمین سوخت 
رآکتورهــای تحقیقاتی به ویژه رآکتور تهران به کار مــی رود. رآکتور تهران، وظیفه تولید 
رادیوداروها را بر عهده دارد که نیاز بیش از یک میلیون بیمار را در حوزه تشخیص و درمان 
بیماری های صعب العلاج، از جمله سرطان ها، بیماری های قلبی و کلیوی، برطرف می کند.

رئیس جمهور در گفتگو با شبکه تلویزیون دولتی عمان گفت: کشورهای اسلامی می توانند 
از بازیگران بزرگ و تأثیرگذار نظم نوین جهان باشــند.به گزارش خبرگزاری مهر، مســعود 
پزشکیان در جریان سفر رسمی به عمان، در گفتگویی با شبکه تلویزیون دولتی این کشور، به 
تشریح مسائل فیمابین دو کشور و نیز علایق منطقه ای و بین المللی ایران و عمان و مهمترین 
مسائل جاری در جهان پرداخت.متن کامل این گفتگو به شرح زیر است:مجری: السلام علیکم 
بینندگان عزیز. درود و رحمت خداوند بر شــما. به برنامه ای که به مصاحبه تلویزیونی ویژه 
سلطنت عمان با جناب آقای دکتر مسعود پزشکیان، رئیس محترم جمهوری اسلامی ایران 
اختصاص دارد، خوش آمدید. ایشــان در چارچوب یک ســفر رسمی به عمان آمده اند و در 
جریان آن با عالیجناب هیثم بن طارق، سلطان معظم عمان، دیدار و گفتگو داشته اند.این سفر 
در راســتای تحکیم روابط دوستانه و ممتاز میان سلطنت عمان و جمهوری اسلامی ایران و 
به منظور حمایت از زمینه های گوناگون همکاری های دوجانبه، همچنین در چارچوب تمایل 
مشترک سران دو کشور برای تقویت و توسعه هر چه بیشتر این روابط صورت گرفته است. 
در این سفر، زمینه های مختلف همکاری که در راستای منافع دو کشور دوست و در جهت 
تأمین خواسته های متقابل آنان است، به ویژه در سایه تحولات منطقه ای و بین المللی، مورد 
بررســی قرار گرفته است.جناب رئیس جمهور، به تلویزیون سلطنت عمان خوش آمدید. در 
آغاز، لطفاً از نتایج سفرتان به عمان و دیدارتان با عالیجناب هیثم بن طارق برای ما بفرمائید.

بسم الله الرحمن الرحیم. خدمت شــما بینندگان عزیز سلام عرض و از مهمان نوازی مردم 
عزیز عمان تشکر می کنم. ما به دعوت برادر عزیزمان، هیثم بن طارق، سلطان محترم عمان، 
به این کشــور آمدیم و مدت ها بود که مشتاق دیدار و گفت وگو با ایشان بودیم.در این سفر، 
در زمینه های بسیار متنوعی از مسائل دوجانبه و موضوعات منطقه ای با یکدیگر به گفت وگو 
نشستیم. طبیعتاً سیاست جمهوری اسلامی ایران، بر پایه ارتباط برادرانه، صمیمی و متقابل 
با کشورهای همسایه استوار است. روابط ما با عمان، سابقه ای چند صد ساله دارد؛ چه بسا که 
از هزاره نیز فراتر رود. این رابطه، همواره صمیمی، برادرانه و مبتنی بر باورها و فرهنگ های 
مشــترک بوده است. ما در مراحل مختلف تاریخی توانسته ایم به یکدیگر کمک کنیم و یار 

و یاور هم باشــیم.بر این مبنا، در جلساتی که با سلطان محترم، برادرمان هیثم بن طارق و 
همچنین وزرای دو کشور برگزار شد، به توافقات بسیار خوبی در زمینه های صنعت، تجارت، 
آموزش، گردشــگری، بهداشت و درمان، انرژی و انرژی های پاک دست یافتیم. این توافقات 
به صورت رسمی نیز به امضا رسید.علاوه بر آنچه مکتوب شد، تأکید ما بر این بود که به مفاد 
امضا شده متعهد بمانیم و با جدیت در جهت عملیاتی شدن آن تلاش کنیم. همچنین تصمیم 
ما بر این اســت که ان شاءالله زمان را از دست ندهیم و این مسیر همکاری میان ما و کشور 
دوست و برادرمان، صمیمی تر و پرقدرت تر از گذشته ادامه یابد.جناب رئیس جمهور، مایلم 
نظر شما را درباره نقش عمان در میانجیگری میان جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده 
آمریکا بدانم؛ به ویژه با توجه به مذاکرات اخیر که در مســقط و رم برگزار شــد، ارزیابی شما 
از این نقش چیســت؟ما از تلاش های کشور عزیز عمان صمیمانه تشکر می کنیم. این روند، 
مورد توجه و تأکید ویژه مقام معظم رهبری نیز قرار داشــته و نگاه ایشان بر این بوده که از 
طریق همکاری با عمان، می توان این مســیر را به صورت سالم تر، درست تر و آسان تر پیش 
برد.تا به امروز باید از این تلاش ها قدردانی کرد؛ چه از ســوی ســلطان محترم عمان و چه 
به ویژه از سوی وزیر امور خارجه این کشور که بخش عمده ای از بار این گفت وگوها، به ویژه 
به دلیل غیرمســتقیم بودن مذاکرات، بر دوش ایشــان بوده است. وزیر خارجه عمان در این 
مسیر زحمات زیادی متحمل شده اند، میزبانی بسیار خوبی داشته اند و تلاش می کنند تا در 
چارچوبی مشخص و بر پایه منطق برد-برد برای هر دو طرف، این مذاکرات به نتیجه برسد.

جناب رئیس جمهور، اکنون که درباره سفر شما به عمان صحبت می کنیم، مایلم بپرسم به 
نظر شما برجسته ترین فرصت مورد اعتماد برای توسعه روابط میان ایران و عمان در سطوح 
سیاســی و اقتصادی در مرحله آتی چیست؟ما از نظر سیاسی در سطح بالایی از هماهنگی 
با یکدیگر قرار داریم و جلسات و نشســت های مشترک مان با دیدگاه هایی هم راستا برگزار 
شــد. در همه مسائل منطقه ای، از جمله نگاه به فلســطین، غزه و مسائل مربوط به صلح و 
آرامش در منطقه، بین دیدگاه سلطنت عمان و جمهوری اسلامی ایران هماهنگی و اشتراک 
نظر بســیار زیادی وجود دارد. بنابراین، در ســطح سیاسی، ما از انسجام خوبی برخورداریم.

در حوزه اقتصادی، طبیعتاً به واسطه تحریم ها با برخی مشکلات روبه رو هستیم و همچنین 
در زمینه هــای ارتباطات دریایی، هوایی و زمینی نیز موانعی وجود دارد. در این رابطه توافق 
شــد که تمامی این موانع، چه در گمرکات و چه در مسیرهای حمل ونقل دریایی و هوایی، 
برطرف شود و سرمایه گذاری های مشترکی بین دو کشور شکل گیرد.این ارتباطات می تواند 
تعاملات اقتصادی ما را به ســطحی برساند که حجم معاملات را تا سقف ۱۰ یا ۲۰ میلیارد 
دلار افزایش دهد؛ این امکان وجود دارد. کشور عمان می تواند به هاب انتقال کالا، تجهیزات و 
امکانات میان دو کشور و حتی فراتر از آن، میان منطقه تبدیل شود. عمان می تواند از طریق 
شمال ایران به روسیه، ترکمنستان، ازبکستان و قزاقستان متصل شود و همچنین به سمت 
جنوب، به کشورهای آفریقایی راه یابد.در نتیجه، این موقعیت می تواند به عنوان نقطه ای برای 
اشتراک در معاملات تجاری، اقتصادی، علمی، صنعتی و فرهنگی عمل کند که برای هر دو 
کشور مفید و مؤثر خواهد بود.جناب رئیس جمهور، با توجه به تنش های کنونی در منطقه، 
این ســوال مطرح است که روابط ممتاز میان ایران و عمان چگونه می تواند در تقویت ثبات 
و آرامش در منطقه خلیج فارس نقش آفرین باشــد؟ما می توانیم با همه کشورهای اسلامی 
بنشینیم و بر اساس دستور خداوند و پیامبر گرامی اسلام عمل کنیم؛ همان گونه که در آیات 
َّمَا المُْؤْمِنُونَ إخِْوَةٌ فَأصَْلحُِوا بیَْنَ أخََوَیکُْمْ«؛ مؤمنان  مختلف قرآن کریم آمده است، از جمله: »إنِ
با هم برادرند، پس میان برادران خود صلح برقرار کنید.همچنین پیامبر اسلام )ص( پس از 
َّمَا المُْسْلمُِونَ إخِْوَةٌ،  فتح مکه، در روز بعد از فتح، مردم را گرد آورد و در جمع آنان فرمودند: »إنِ
المُْسْلمُِ أخَُو المُْسْلمِِ، وَهُمْ یدٌَ عَلیَ مَنْ سِوَاهُمْ«؛ یعنی مسلمانان با یکدیگر برادرند، مسلمان 
برادر مسلمان است و در برابر غیر، ید واحده اند.اگر ما این دستور رسول خدا )ص( را بپذیریم 
و به آن عمل کنیم، می توانیم در منطقه، صلح و امنیت را بر پایه برادری اسلامی برقرار سازیم. 
ما مسلمانان برادر یکدیگر هستیم، اما دشمنان ما، استعمارگران و استثمارگران، می خواهند با 
استفاده از زبان های گوناگون، ترفندهای مختلف و تفرقه افکنی های فرهنگی و سیاسی، ما را 
در برابر هم قرار دهند. هدف آن ها این است که منابع و سرمایه های منطقه را غارت کنند و 
در مقابل، به ما اسلحه، بمب و موشک بفروشند تا خودمان با یکدیگر بجنگیم. هم منابع مان 
را می برند، هم ســرزمین هایمان را تخریب می کنند.ما می توانیم این معادله را به هم بزنیم. 
می توانیم در منطقه، با کشورهای اسلامی و در فضایی از صلح، امنیت و برادری، صلح پایدار 
برقرار کنیم و اقتصاد، صنعت، علم و فرهنگ را میان کشورهای اسلامی گسترش دهیم. این 
امر امکان پذیر است، به شرط آنکه سران کشورهای اسلامی با هم بنشینند، گفت وگو کنند و 
اجازه ندهند هیچ گویش، زبان یا صدایی وحدت و انسجام مسلمانان را بر هم بزند؛ چرا که 
این کار، برخلاف دســتور خدا و پیامبر اوست.اگر ما صادق هستیم و به راستی ایمان داریم، 
باید تلاش کنیم که وحدت و انســجام را حفظ کنیم؛ چنان که خداوند فرموده است: »وَمَن 
قِیمٍ« و نیز در همان ســوره تأکید فرموده: »یاَ أیَُّهَا  ِ فَقَدْ هُدِیَ إلِیَ صِرَاطٍ مُّسْــتَ یعَْتَصِم باِللهَّ
قُوا« این ها دســتوراتی اســت که باید به آن ها  ِ جَمِیعًا وَلَا تفََرَّ َّذِینَ آمَنُوا اعْتَصِمُوا بحَِبْلِ اللهَّ ال
عمل کنیم.جناب رئیس جمهور، شــما بارها بر ضرورت دســتیابی به یک توافق عادلانه در 
مذاکرات هســته ای تأکید کرده اید. مایلم بدانم شروط اساسی مورد نظر شما برای رسیدن 
به چنین توافقی چیست؟شــروط ما، همان قوانین بین المللی اســت. طبق این قوانین، هر 
کشوری حق دارد برای اهداف صلح آمیز، تحقیقات علمی و کارشناسی در زمینه غنی سازی 
اورانیوم و فعالیت های مرتبط با انرژی هســته ای انجام دهد. اگر ایالات متحده به دنبال این 
اســت که اطمینان حاصل کند جمهوری اسلامی ایران به دنبال سلاح هسته ای نیست، باید 
بداند که این اطمینان، از اعتقادات ما ناشــی می شــود. بر اساس فتوای صریح رهبر معظم 
انقلاب، جمهوری اسلامی ایران هیچ گاه به دنبال ساخت یا دستیابی به سلاح هسته ای نبوده 
و نخواهد بود. حتی اگر در کشور ما صدایی برخلاف این موضع شنیده شود یا ادعایی مطرح 
گردد، آن صرفاً یک نظر شخصی است. آنچه موضع رسمی جمهوری اسلامی ایران را شکل 
می دهد، حاکمیت و رهبری نظام است که آشکارا در برابر ساخت سلاح هسته ای ایستاده اند. 

ما در دکترین جمهوری اسلامی ایران، هیچ جایگاهی برای سلاح هسته ای قائل نیستیم.

وزیر خارجه کشــورمان با بیان اینکه در موضوع غنی ســازی یک محور داریم و آن هم نفی 
ســلطه اســت، گفت: اینکه آنها می گویند نباید غنی سازی داشته باشید به نوعی تحمیل 
ســلطه است.به گزارش خبرنگار مهر، ســید عباس عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان در 
مراســم تجدید بیعت کارکنان وزارت خارجه با آرمان های امام که امروز صبح برگزار شــد، 
اظهار داشت: حضرت امام خمینی )ره( بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی و معمار انقلاب اسلامی 
قلمداد می شــوند که تعابیر بسیار درستی اســت.وی ادامه داد: حضرت امام معمار سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی هم هســتند. حرکتی که امروز ما پس از ۴۵ سال انجام می دهیم 
بر اســاس معماری هست که ایشان بنا نهادند.وزیرخارجه افزود: پایه اصلی سیاست خارجی 
بر تفکر و اصل نفی سلطه خارجی قرار دارد.عراقچی افزود: یکی از وقایع اصلی که منجر به 
شروع نهضت امام )ره( شد، قضیه کاپیتولاسیون بود. حضرت امام )ره( با قوت در این قضیه 
ورود کردند و بیانیه دادند که با آیه نفی ســبیل شروع شد. در آن اعلامیه هم ایشان مبانی 
تفکر سیاست خارجی که نفی سلطه خارجی است را بیان کردند.وی گفت: سیاست نه شرقی 
و نه غربی از اینجا در می آید، یعنی نفی پذیرش ســلطه بر حرکت جمهوری اســلامی؛ امام 
)ره( بر این تاکید داشتند.وزیرخارجه ادامه داد: در قانون اساسی هم در همان اصل اول آمده 
که نظام جمهوری اسلامی، نظامی است بر پایه نفی ستم گری و ستم کشی و سلطه گری و 

ســلطه پذیری. این مبنای حرکت ما بوده و هست.عراقچی عنوان کرد: در بحث هسته ای 
و غنی ســازی به عنوان یکی از ضرورت های کشــور گفتنی زیاد است، ولی در مذاکرات 
هســته ای یک محور دیگر کار ما، به قضیه نفی سلطه بر می گردد. این در مذاکرات فعلی 
همیشــه نصب العین ما بوده است.وی تصریح کرد: اینکه گفته می شود نباید غنی سازی 
داشــته باشــید خودش سلطه است. چرا ما نباید غنی سازی داشــته باشیم؛ این اصلًا از 
طرف ملت ایران پذیرفتی نیســت.عراقچی تصریح کرد: اگر بحث ســلاح هسته ای باشد 
بله؛ از نظر ما مردود اســت و ما خودمان پرچمدار نفی ســلاح هسته ای بوده و هستیم، 
ولی آنان به تعهداتشــان در بحث ان پی تی پایبنــد نبودند. آنان حق ندارند ملت ایران را 
از حقشان محروم کنند. انرژی هســته ای حق مسلم مردم ایران است.وزیرخارجه تاکید 
کرد: موضع ما در خصوص هســته ای کاملًا روشــن است و با همین اقتدار و نصب العین 
قرار دادن فرمایشــات مقام معظم رهبری ادامه خواهیم داد. ما خودمان را سربازان امام 
خمینــی )ره( و رهبری می دانیم.عراقچی خاطرنشــان کرد: امــام خمینی )ره( در بیانی 
معروف گفته بودند که ســربازان ما در گهواره و در دامن مادرانشــان هســتند. من که 
متولد ۴۱ هســتم سعی کردم سرباز بمانم. ما همیشه سعی کردیم سرباز وفادار امام )ره( 

و رهبری باقی بمانیم.

معاون اول رئیس جمهور پس از بازگشــت از تاجیکستان در جمع خبرنگاران اظهار امیدواری کرد که با پیگیری توافقات و دستاوردها، 
سطح مناسبات و روابط ایران با تاجیکستان به چندین برابر سطح کنونی برسد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
دولت، محمدرضا عارف عصر امروز )جمعه( پس از بازگشــت به تهران از ســفر تاجیکســتان و در جمع خبرنگاران با اشــاره به اینکه 
تاجیکستان در سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران جایگاه ویژه ای دارد و راهبرد ما توسعه همکاری و در همه زمینه ها با این کشور 
است، حضور و شرکت در کنفرانس بین المللی حفاظت از یخچال های طبیعی و دیدار دوجانبه با رئیس جمهور و نخست وزیر تاجیکستان 
را از مهمترین اهداف این سفر برشمرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران در این کنفرانس مواضع خود را با توجه به مشکلات کم آبی و 
همچنین مسائل محیط زیستی با کشورهای جهان مطرح کرد تا همکاری منطقه ای برای حفاظت از محیط زیست و یخچال های طبیعی و چالش های کم آبی داشته باشیم.معاون اول 
رئیس جمهور با قدردانی از مهمان نوازی دولت و ملت تاجیکستان افزود: مذاکرات با نخست وزیر و رئیس جمهور تاجیکستان در فضای صمیمی انجام شد و بیانیه راهبردی گسترش 
همکاری ها به عنوان نقشه راه توسعه همکاری ها به همراه ۴ سند و توافقات مهم در زمینه های راه آهن، علم و فناوری، لغو ویزا از ۱۰ روز به ۳۰ روز برای تسهیل گردشگری در کنار 

اجرای یک خط ریلی به تاجیکستان، همکاری های چند جانبه در زمینه انتقال آب، برق و گاز و همکاری در زمینه آموزش فنی حرفه ای بین مقامات دو کشور انجام شد.

دبیر شــورای عالی امنیت ملی، مطالبه گری نظام عادلانه در عرصه بین الملل را یکی از رهاوردهای انقلاب اسلامی دانست و گفت: ما به 
نظام جدید امنیتی و سیاسی در عرصه بین المللی نیاز داریم.به گزارش خبرگزاری مهر، علی اکبر احمدیان دبیر شورای عالی امنیت ملی که 
با هدف شرکت در سیزدهمین اجلاس بین المللی مقام های بلندپایه امنیتی به مسکو سفر کرده بود، در پایان این سفر دو روزه در جمع 
خبرنگاران افزود: ما به این اجلاس آمدیم تا ارزش های بنیادین ملت ایران که برخاســته از یک تمدن بزرگ و آموزه های عظیم اســلامی 
است را به جهان امروز ارائه کنیم.وی خاطرنشان کرد: امروز ناکارآمدی سازوکارهای بین المللی به وضوح آشکار شده و اینکه این سازوکارها 

سالیان سال توسط نظام سلطه به گروگان گرفته شده اند.نماینده رهبر معظم انقلاب در شورای عالی امنیت ملی تصریح کرد: نظام سلطه، اجازه نمی دهد که این سازوکارها، اثرگذار 
باشــند؛ نمونه بارز آنکه همه وجدان ها را در جهان به درد آورده اســت، بی عملی و ناتوانی آنها در حل مسأله غزه در طول ۱۹ ماه است.وی افزود: وقایع غزه، یک حادثه تاریخی است. 
می توان گفت که در تاریخ کمتر این اتفاق افتاده است که یک ملت اینگونه به طور کامل قتل عام شوند. زن و کودک، پیر و جوان در مدت ۱۹ ماه بدون اینکه سلاحی در دست داشته 

باشند، بمباران شوند، گرسنگی داده شوند و نسل کشی به تمام معنا انجام شود.

احمدیان: به نظام جدید امنیتی و سیاسی در عرصه بین المللی نیاز چند برابر شدن سطح مناسبات و روابط ایران با تاجیکستان
داریم

عراقچی: در بحث هسته ای مبنای حرکت ما نفی سلطه است
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گزیده خبرگزیده خبر رئیس سازمان امور عشایر ایران:

عشایر کشور صاحب ۲ کد پستی می شوند، هر چادر عشایری یک فرصت گردشگری خواهد شد

کاهش قیمت طلا و ســکه ، توصیــه رئیس اتحادیه به مردم

ایسنا/خراســان شمالی رئیس سازمان امور عشــایر ایران از اجرای طرح هویت بخشی 
مکانی به جامعه عشــایری با اختصاص دو کد ملی پســتی برای ییلاق و قشلاق خبر 

داد و گفت: در آینده نزدیک، هر چادر عشایری به عنوان یک واحد بوم گردی و فرصت 
گردشــگری دیده خواهد شــد. جهانبخش میرزاوند، جمعه نهم خرداد در گردهمایی 

ســران ایلات و طوایف عشایر خراسان شــمالی که در منطقه تخته میرزای اسفراین 
برگزار شــد، اظهار کرد: جامعه عشــایری امروز با مشکلاتی مواجه است که ناشی از 
فاصله تاریخی و زیرســاختی با زندگی روز است. ما در دولت چهاردهم و با همراهی 
وزیر جهاد کشاورزی، ایستاده ایم تا این گره ها را باز کنیم. وی افزود: جامعه عشایری 
به زودی دارای دو کد پســتی برای ییلاق و قشــلاق خواهد شد که به معنای هویت 
مکانی رســمی و دسترسی به خدمات الکترونیکی، بانکی، درمانی و آموزشی حتی در 
دل کوه و صحراســت. خدمات الکترونیک ســیار در راه چادرهای عشایری میرزاوند 
با اشــاره به تحول زیرســاخت های خدماتی برای عشایر، گفت: در هفته دولت برای 
نخستین بار، جامعه عشایری به سامانه ملی پست متصل می شود. دیگر نیازی نیست 
برای دریافت خدمات، به روســتا یا شهر مراجعه کنند. خدمات الکترونیکی به صورت 
سیار مســتقیماً به درِ چادرها خواهد آمد.وی تأکید کرد: با اجرای این طرح، عشایر 
می تواننــد با یک کارت ملی هوشــمند، در هــر نقطه ای از کشــور خدمات متنوع 
بانکــی، بیمــه ای و رفاهی دریافت کنند.تلاش برای احیــای بودجه و ثبت روز ملی 
عشایر رئیس ســازمان امور عشــایر از پیگیری جدی برای ثبت »روز ملی عشایر و 
مرتعداری« در تقویم رســمی کشــور خبر داد و افزود: این اقدام در شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی در حال پیگیری اســت. همچنین ردیف هــای اعتباری ملی مربوط 
به بودجه ســنواتی عشــایر نیز در حال احیا و تثبیت است. عدالت در دسترسی به 
منابع و خدمات میرزاوند در بخشــی از سخنان خود به نابرابری در هزینه آب اشاره 
کرد و گفت: مصرف آب جامعه عشــایری ۲۰۰ هزارم درصد کمتر از مصرف شهری 
اســت، اما بهای آب برای آنان چهار برابر اســت. این موضوع را با وزیر نیرو در میان 
گذاشــتیم و او از آن بی اطلاع بود. اکنون در حــال پیگیری جدی برای اصلاح این 
وضعیت هســتیم. وی افزود: در کنــار آن، پیگیر تثبیت حق آبه چشــمه ها و مراتع 
برای عشــایر هســتیم و در حال تدوین لایحــه ای برای دفاع از ایــن حق تاریخی 
هســتیم. ارتقای آموزش، ارتباطات و اشتغال رئیس ســازمان امور عشایر از تقویت 
زیرســاخت ارتباطی در مناطق عشــایری خبر داد و گفت: اکنون بیش از ۹۰ هزار 
نقطه عشــایری در شعاع چهار کیلومتری قرار است از پوشش تلفن همراه برخوردار 
شــود. همچنین برای نسل جوان عشــایری، فرصت های نوین اشتغال در دستور کار 
اســت از جمله پست ســیار، مامای عشایری، تغذیه دام، تکنســین دام پزشکی و ... 
که از میان فرزندان عشــایر انتخاب خواهند شــد  وی با اشــاره بــه اهمیت حفظ 
ایل راه هــا گفت: در دولت چهاردهم، تثبیت حقــوق ایل راه ها در اولویت قرار گرفته 
و بــه هیچ فرد یا نهادی اجازه تعرض به این مســیرهای حیاتی داده نخواهد شــد. 
بوم گردی، رســانه و دانشگاه عشــایری  میرزاوند در پایان سخنان خود با نگاهی به 
افق بلندمدت جامعه عشــایری گفت: برنامه ریزی کرده ایم تا هر چادر عشــایری به 
یک واحد بوم گردی تبدیل شــود. همچنین راه اندازی خبرگزاری اختصاصی عشایر 
و دانشــگاه ویژه جامعه عشایری در دستور کار اســت. باور ما این است که عشایر نه 

حاشیه، بلکه متن اقتدار ملی هستند.

در حالــی که بازار جهانی طلا طی یــک هفته اخیر با کاهش چشــمگیر قیمت 
مواجه بود که بازار داخلی نیز هفته ای نزولی را پشــت ســر گذاشــت؛ به گفته 
رئیــس اتحادیه طلا و جواهــر تهران، ضمن اشــاره به کاهش معنــادار قیمت 
ســکه و طلا عنوان کرد که خریداران همچنان در ســردرگمی به ســر می برند 
امــا ثبات دوماهــه در بازار فرصتــی مطمئن برای مبادلات مطمئن اســت.نادر 
بذرافشــان- در گفت وگو با ایســنا، درباره وضعیت یک هفته اخیر بازار ســکه و 
طــلا، اظهار کرد: در یــک هفته اخیر )دوم لغایت ۹ خــرداد ماه( در بازارهای 
جهانی، شــاهد کاهش ۶۲ دلاری هر اونس طلا بودیم کــه قیمت جهانی آن را 
به ۳۲۹۶ دلار رســانده است. این کاهش جهانی تاثیر مســتقیم بر بازار داخلی 
نیــز داشــت.به گفته رئیس اتحادیه طــلا و جواهر تهران، در بــازار داخلی نیز 
قیمت هــا در مســیر نزولی قرار گرفت. هر گرم طــلای ۱۸ عیار با کاهش ۱۵۵ 
هــزار تومانــی به قیمت شــش میلیــون و ۴۵۷ هزار تومان رســید.وی با بیان 
اینکــه در بازار ســکه نیز روند کاهشــی چشــمگیر بود، گفت: ســکه تمام بهار 
طــرح جدید با کاهش یک میلیــون و ۸۰۰ هزار تومان در آخرین معاملات روز 
گذشــته )پنجشــنبه( به ۷۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان و  سکه تمام طرح قدیم 
بــا یک میلیون و ۵۰۰ هــزار تومان کاهش بــه ۶۷ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 
رســید.  نیم سکه ۹۰۰ هزار تومان ارزان تر شــد و به ۴۱ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تومــان کاهش یافت. ربع ســکه با کاهــش ۶۰۰ هزار تومان بــه ۲۳ میلیون و 
۹۰۰ هزار تومان رسید و ســکه یک گرمی بانک مرکزی نیز ۱۳ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان معامله شــد که کاهش ۲۰۰ هزار تومانی را نســبت به ابتدای هفته 
تجربه کرده است.بذرافشــان در رابطه با آخرین وضعیت حباب ســکه نیز گفت: 
همچنین حباب ســکه در طول هفته با ۸۰۰ هزار تومــان کاهش، به ۹ میلیون 
۳۵۰ هزار تومان رســید.مردم هنوز بلاتکلیف اند؛ امــا ثبات ادامه داردرئیس  و 
اتحادیــه طــلا و جواهر تهران ضمن اشــاره به تردید مردم بــرای خرید طلا و 
ســکه و به تعویــق انداختن معاملات خود به ســبب اطمینان بــه آینده بازار، 
تصریح کرد: متأســفانه با وجود اینکه وارد ســومین ماه سال شده ایم، اما بازار 
همچنــان در وضعیــت رکود قرار دارد و مردم هنوز تمایلــی به خرید یا فروش 
مصنوعــات طلا یا ســکه ندارند. ثبات قیمت ها باعث شــده برخــی تصور کنند 
این کاهش موقتی اســت یا ممکن اســت قیمت ها باز هم افت کند، یا بالعکس، 
افزایشی شــود، بنابراین دست نگه داشــته و معاملات خود را متوقف کرده اند.

وی افــزود: اما تجربه نشــان داده پــس از ثباتی دوماهه در بــازار، نگرانی از 
بابت نوســانات کاهش  پیــدا می کند؛ بنابراین، به هموطنــان توصیه می کنیم با 
اطمینــان خاطر، مبــادلات خود در زمینه خرید و فروش طلا و ســکه را انجام 
دهنــد. این کاهش قیمت، که تــا حدی غیرمنتظره بود، فرصت مناســبی برای 
معامــلات امن و مطمئن فراهم کرده اســت.هجدهمین نمایشــگاه طلا و فلزات 
گرانبهــا؛ اصفهان درخشــان شــدرئیس اتحادیه طلا و جواهــر تهران در ادامه 
ضمن اشــاره به برگزاری هجدهمین نمایشــگاه طلا، فلزات گرانبها، ماشین آلات 
و صنایــع وابســته از ۳۱ اردیبهشــت تا ســوم خرداد در اصفهــان، آن را یک 
رویــداد کاملًا تخصصی و فنی خواند و اظهار کرد: اصفهان از معدود شــهرهایی 
اســت که نمایشــگاه آن به صورت تخصصی برگزار می شــود و اســتانداردهای 
بین المللی بصورت کامل در آن رعایت می شــود؛ این درحالیســت که متأسفانه 
نمایشــگاه های دیگر در کشــور گاه به شکلی نمایشــی و غیرفنی اجرا می شوند.

وی خاطر نشــان کرد: در حاشــیه این نمایشــگاه، برای نخســتین بار همایش 
طراحــی در صنعت طلا برگزار شــد که بــا حضور داوران داخلــی و بین المللی 
همراه بود. طی این رویداد، به نفرات برتر در حوزه طراحی جوایزی اهدا شــد. 
همچنین طرحی فاخر توســط یکی از اســاتید دانشــگاه علمی کاربردی اتحادیه 
طلا، جواهر، نقره و ســکه تهران، به همراه هفت دانشجو ارائه شد. این تیم طی 
۱۴ روز، ۱۳ اثر تاریخی اصفهان از جمله سی وســه پل، عالی قاپو و چهل ســتون 
را بــا نقــره و طلا به صورت نمادیــن بر روی یک نیم کره طراحــی کرده بودند. 
این اثر هنری که بازتاب گســترده ای در رســانه ها داشت، مورد توجه مسئولان 
میــراث فرهنگی قرار گرفت.انتقــاد از تعدد و پراکندگی نمایشگاه هابذرافشــان 
ضمن انتقاد از برگزاری پیاپی و غیراصولی نمایشــگاه ها در ســطح کشور گفت: 
برخــی نمایشــگاه ها همچون نمایشــگاه مشــهد که ۲۰ روز پیش برگزار شــد، 
بــدون رعایت الزامات تخصصی به هر کســی غرفه داده اند. این اتفاق به صنعت 
لطمــه می زند. پیشــنهاد ما این اســت که نمایشــگاه ها فقط در شــهرهایی با 
ظرفیــت تولید بالا مثــل تهران، اصفهان، یزد، تبریز و مشــهد، آن هم ســالی 
دوبــار و کامــلًا تخصصی برگزار شــود؛ همچــون کاری که کشــورهایی مانند 
ایتالیــا، ترکیــه و هنگ کنگ می کننــد.وی ابراز امیدواری کرد که شــرایط به 
ســمتی برود کــه بتــوان نمایشــگاه های بین المللی واقعی را با مشــارکت همه 

کشــورها برگزار کرده و از این پراکندگی و موازی کاری پرهیز شــود.

در بازار جهانی

دلار برای پنجمین ماه متوالی کاهش 
یافت

دلار آمریــکا در بازار جهانی، روز جمعه، کاهش یافت و تحــت تاثیر ابهامات پیرامون تجارت و 
سلامت مالی، به ســمت پنجمین کاهش ماهانه متوالی خود حرکت کرد.به گزارش ایسنا، دلار 
آمریکا هفته پرتلاطمی را پشت سر گذاشت و در معاملات روز گذشته که دادگاه فدرال به طور 
موقت تعرفه های گسترده دولت ترامپ را احیا کرد، کاهش یافت. دادگاه تجارت بین الملل آمریکا، 
روز چهارشــنبه، حکم داده بود رئیس جمهور این کشــور با اعمال تعرفه های فراگیر بر واردات از 
شرکای تجاری ایالات متحده، از اختیارات خود فراتر رفته است و اکثر تعرفه های ترامپ را مسدود 
کرده بود.ترامپ، روز پنجشنبه، از تصمیم این دادگاه تجاری انتقاد کرده و گفته بود امیدوار است 
دادگاه عالــی، این تصمیم را لغو کند.  عدم اطمینان در مورد تعرفه ها، بازارها را تحت تاثیر قرار 
داده است. سرمایه گذاران از دارایی های آمریکا فرار می کنند و به دنبال جایگزین هایی می گردند، 
زیرا نگران این هســتند که سیاســت های نامنظم ترامپ ممکن است قدرت و عملکرد بازارهای 
ایالات متحده را به چالش بکشــد.  کایل رودا، تحلیلگر ارشد بازار مالی در وب سایت کپیتال، با 
اشــاره به فضای محتاط بازارها، گفت: تصمیم دادگاه به جای بستن کامل منبع دیگری از عدم 
اطمینان، آغاز یک منبع جدید از عدم اطمینان است.  آمارهای هفتگی بیکاری و آمارهای رشد 
اقتصادی روز پنجشنبه نیز نتوانست نگرانی های مربوط به رکود اقتصادی را کاهش دهد. اکنون 
سرمایه گذاران منتظر انتشــار گزارش مخارج مصرف شخصی آمریکا در روز جاری هستند. این 
گزارش، داده ترجیحی فدرال رزرو برای ارزیابی تورم اســت.در معاملات روز جمعه، یورو اندکی 
تقویت شد و به ۱.۱۳۷۸ دلار رسید، در حالی که فرانک سوئیس نیز افزایش داشت و به ۰.۸۲۱۶ 
دلار رســید. ارزش ارز آمریکا در برابر فرانک ســوئیس، یورو و همچنین پوند، در ماه مه، کاهش 
ماهانه داشت. نرخ برابری ین ژاپن در برابر دلار آمریکا نیز ۰.۳ درصد افزایش یافت و به ۱۴۳.۷۳ 
ین رســید. با این حال، دلار رشــد ماهانه اندکی را در برابر ین نشان می دهد که نخستین رشد 
ماهانه پس از پنج ماه کاهش متوالی است.شاخص دلار که ارز آمریکا را در برابر سبدی از شش 
ارز دیگر ردیابی می کند، روز جاری تغییری نداشت. این شاخص در ماه مه، با کاهش ۰.۴ درصدی 
مواجه شد. از طرف دیگر، بازارها در هفته های اخیر، به دارایی های بازارهای نوظهور توجه کرده 
اند. شاخص ردیابی ارزهای بازارهای نوظهور، ۲.۲ درصد در ماه مه رشد کرد که بزرگترین افزایش 
یک ماهه آن از نوامبر ۲۰۲۳ است.بر اساس گزارش رویترز، با نزدیک شدن به مهلت تعیین شده 
از سوی ترامپ در ۹ ژوئیه برای وضع تعرفه های متقابل، بازارها همچنین به دنبال هر گونه سرنخ 

تازه در مورد توافقهای تجاری آمریکا با کشورهای دیگر هستند.

تداوم واردات گوشت یا توقف عرضه؛ 
تصمیم چیست؟

در حالی که معاون وزیر جهاد کشــاورزی از 
تداوم واردات گوشت قرمز و احتمال ادامه دار 
بــودن آن خبر می دهــد، مدیرعامل اتحادیه 
از  دامداران می گوید تولیدکننــدگان داخلی 
واردات آسیب جدی دیده اند.به گزارش ایسنا، 
در سال های اخیر، واردات گوشت قرمز عمدتاً 
از کشورهای آمریکای جنوبی، آسیای مرکزی 
و استرالیا انجام می شد. دولت با اختصاص ارز 

ترجیحی برای این کالا، تلاش می کرد تا قیمت گوشت قرمز در بازار داخلی کنترل شده و اقشار 
آسیب پذیر جامعه نیز به این منبع مهم پروتئینی دسترسی داشته باشند.بر اساس سیاست های 
کلان تنظیم بازار، هدف واردات گوشــت قرمز نه تنها ابزاری برای مقابله با گرانی و کمبود بود، 
بلکــه به نوعی نقش تعادلی میان عرضه داخلی و تقاضــای رو به افزایش جامعه را تاحدودی ایفا 
می کرد.با این حال، به تازگی خبرهایی از توقف تخصیص ارز ترجیحی برای واردات گوشت قرمز 
منتشــر شده است؛ تصمیمی که می تواند پیامدهای قابل توجهی برای بازار به همراه داشته باشد. 
در حالی که فعالان بخش واردات گوشــت پیش تر نســبت به افزایش هزینه واردات و دشواری 
تأمین منابع مالی هشدار داده بودند، حذف ارز ترجیحی عملًا می تواند به کاهش حجم واردات و 
افزایش قیمت در بازار داخلی منجر شود.در حالی که زمزمه  خودکفایی بلند شده اخباری مبنی 
بر عدم توزیع گوشــت های تنظیم بازاری در فروشگاه های بزرگ مطرح شد که در این زمینه بر 
اساس مشاهدات میدانی خبرنگار ایسنا توزیع این محصول به طور کامل متوقف نشده بود بلکه به 
گفته مسئولان فروشگاه ها به میزان محدود و در روزهای محدودی از هفته این محصولات ارائه و 
توزیع می شدند که به دلیل استقبال مردم نیز به سرعت به فروش می رفتند.  در این زمینه حتی 
وزارت جهاد کشــاورزی به ایسنا اعلام کرد که در حال حاضر هدفی برای توقف توزیع و واردات 
گوشــت های تنظیم بازاری وجود ندارد بلکه به هدف حمایت از تولید داخل واردات آن محدود 
خواهد شد.غلامرضا نوری قزلجه- وزیر جهاد کشــاورزی- نیز روز چهارشنبه -۷ خردادماه- در 
حاشیه جلسه هیات دولت درباره واردات گوشت قرمز مطرح کرد: به دنبال تقویت تولید داخلی 
با هدف تامین نیاز کشور هستیم و پیش بینی می کنیم تا پایان دولت چهاردهم بتوانیم تمامی 
نیاز کشور را در داخل تولید کنیم.البته که این اطلاعیه ای که از سوی وزیر جهاد کشاورزی مطرح 
شد نیز جای سوال دارد که برای حمایت از تولید داخل که به خودکفایی خواهیم رسید و واردات 
محدود و شــاید در آینده متوقف شود از مصرف کننده چگونه حمایت خواهد شد تا بتواند این 
قلم ضروری را با قیمت مناســب و بدون داشــتن محدودیت مالی بر سر سفره خود ببرد؟ و این 
مســئله نیاز به شفاف سازی بیشــتری دارد که حمایت از سوی دولت از تولید داخل، دامداران و 
مردم در چه قالبی خواهد بود؟ آیا به صورت ارائه کپن به مردم یا به صورت ارائه یارانه به دامداران 
و تولید کنندگان خواهد بود تا بودجه ای که برای واردات هزینه می شد به این دو گروه تخصیص 
یابد تا بتوانند هزینه های تولید و از سوی مصرف کنندگان هزینه خرید و تامین را فراهم کنند. 
کاهش واردات گوشت در دستور کار اکبر فتحی - معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزارت جهاد 
کشاورزی - در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت واردات گوشت قرمز اظهار کرد: برخلاف برخی 
شــایعات مبنی بر توقف کامل توزیع گوشــت های وارداتی از اول خرداد، واردات این محصولات 

همچنان ادامه دارد، اما میزان آن کاهش یافته است.

از لاغر شدن صنایع تا معضل 
جذابیت سوداگری

توسعه  کمیسیون  رئیس  ایسنا/مرکزی 
اتاق  ســرمایه گذاری  و جذب  صادرات 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
اراک معتقد است که برای تحقق شعار 
اقتصادی،  و شــکوفایی  ســال ۱۴۰۴ 
بازگردانــدن اعتماد عمومــی به نظام 
بانکــی، اصلاح نظــام تأمیــن مالی و 
رفــع موانــع دیپلماتیک بــرای جذب 
ســرمایه های داخلــی و خارجــی، از 
جمله سرمایه های ایرانیان مقیم خارج، 
جعفری  است.محمدرضا  ضروری  امری 
در گفت و گو با ایســنا بــا بیان اینکه 
نام گذاری ســال ۱۴۰۴ تحت  عنوان » 
ســرمایه گذاری برای تولید « اقدامی هوشمندانه است، از ناترازی سیستم بانکی و 
چالش های تأمین مالی صنایع در سال گذشته انتقاد کرد و گفت: ایجاد جذابیت برای 
سرمایه گذاری در بخش تولید، کلید تحقق شعار سال است.وی با اشاره به مشکلات 
تأمین مالی بنگاه های تولیدی در سال ۱۴۰۳، اظهار کرد: بزرگ ترین چالش بخش 
تولید در ســال گذشته، مسائل مالی بود. تورم ســنگین به ویژه در نیمه دوم سال، 
قیمت مواد اولیه را دو برابر کرد و از طرفی، سیســتم بانکی نتوانست اعتبارات لازم 
را برای واحدهای صنعتی تمدید کند.وقتی ناترازی سیســتم بانکی صنایع را لاغر 
می کندوی افزود: ناترازی سیســتم بانکی، مشابه مشکلات بخش انرژی، باعث شد 
منابع مالی کافی به صنایع تزریق نشــود. برخی بنگاه هــا برای جلوگیری از توقف 
فعالیت، ناچار به تأمین نقدینگی از بازار آزاد با نرخ ســود بالای ۴۰ درصد شــدند 
که این امر به کاهش ظرفیت تولید و تعدیل نیروی انســانی منجر شــد.جعفری با 
تأکید بر پیگیری های مستمر صنعتگران برای رفع این مشکلات، گفت: صنعتگران 
بارها مســائل را با بانک ها و نهادهای مربوطه مطرح کردند، اما ناترازی منابع بانکی 
و عدم بازگشــت برخی تسهیلات، امکان پاســخگویی به نیازهای صنعت را محدود 
کرد و ادامه این روند، ســرمایه گذاری در بخش مولد را با چالش های جدی مواجه 
خواهد کرد.بازگشــت اعتماد عمومی به بانک ها، اولویــت اصلی/یک کارگروه لازم 
اســترئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی اراک با اشاره به کاهش اعتماد 
مردم به سیســتم بانکی، گفت: در ســال ۱۴۰۳، بازنشسته ای که برای مثال ۱۰۰ 
میلیون تومان ســرمایه خود را به منظور تامین بخشی از نیازهای معیشتی خود از 
ســود دریافتی، در بانک ســپرده گذاری کرده به دلیل تورم صعودی در مدت ســه 
ماه، عملا ارزش پول خود را از دســت داده اســت. این وضعیت باعث شده مردم از 
سرمایه گذاری در بانک ها یا بازار سهام اجتناب کنند. برای تحقق شعار سال ۱۴۰۴، 
باید جذابیت هایی ایجاد شــود تا مردم نقدینگی خرد خود را به بانک ها بســپارند و 
این منابع به چرخه تولید هدایت شود. بنابراین بازگرداندن اعتماد عمومی، اولویت 
اصلی است.وی خواستار تشکیل کارگروهی ویژه برای رفع ناترازی بانکی، تخصیص 
منابع مالی به بخش مولد و ایجاد مشوق هایی برای جذب سرمایه های خرد مردمی 
شد و تأکید کرد: بدون بازگرداندن اعتماد عمومی و اصلاح نظام تأمین مالی، تحقق 
شــعار ســال ۱۴۰۴ ممکن نخواهد بود.معضل جذابیت سوداگری وی با بیان اینکه 
یکی از موانع اصلی ســرمایه گذاری در بخش مولد، جذابیت سوداگری است، افزود: 
وقتی ســوداگری بازدهی ۱۰۰ درصدی ارائه می دهد، سرمایه گذاران به جای بخش 
تولید به ســمت فعالیت های غیرمولد ســوق پیدا می کنند. برای رفع این مشکل، 
حاکمیت باید با ایجاد مشــوق های اقتصــادی و بازگرداندن اعتماد عمومی، انگیزه 
ســرمایه گذاری در بخش مولد را تقویت کند.جعفری با اشــاره به پتانسیل ایرانیان 
مقیم خارج برای ســرمایه گذاری در کشــور، ابراز امیدواری کرد که پیشرفت های 
دیپلماتیک در آینده نزدیک، موانع تحریم ها و فشارهای اقتصادی را کاهش دهد و 
گفت: رفع این موانع می تواند بســتری برای بازگشت سرمایه های ایرانیان خارج از 

کشور و جذب سرمایه گذاری های خارجی فراهم کند.

ایسنا/گیلان مدیر جهاد کشاورزی رودبار، از اجرای طرح سرشاخه کاری درختان گردو خبر داد و گفت: این طرح با هدف احیا و توسعه باغات گردو 
و افزایش بهره وری و پایداری تولید در شهرستان رودبار اجرا می شود.مهدی صادق پور در گفت وگو با ایسنا، از اجرای طرح سرشاخه کاری درختان 
گردو با هدف افزایش بهره وری و مقاومت در شهرستان رودبار خبر داد و اظهار کرد: طرح سرشاخه کاری درختان گردو با همکاری مشترک مدیریت 
جهاد کشــاورزی شهرســتان رودبار و دانشکده کشاورزی کرج، در روستای سنگرود این شهرســتان در حال اجراست.وی افزود: این اقدام با هدف 
جوانسازی درختان، افزایش چشمگیر عملکرد، مقاوم سازی در برابر آفات، بیماری ها و شرایط نامساعد محیطی و همچنین جلوگیری از قطع بی رویه درختان گردو انجام می شود.مدیر جهاد 
کشاورزی شهرستان رودبار با بیان اینکه سرشاخه کاری به کوتاه شدن دوره رشد و باردهی درختان در مقایسه با کاشت نهال های جدید کمک شایانی می کند، گفت: این روش راهکاری 
موثر برای جلوگیری از قطع درختانی است که به دلیل کاهش عملکرد، ارتفاع بالا یا آلودگی به آفات و بیماری ها با خطر حذف مواجه هستند.صادق پور درخصوص جزئیات فنی اجرای 
طرح مذکور، تصریح کرد: در این فرآیند، سرشاخه اصلی درخت قطع شده و تنها تنه اصلی به ارتفاع یک تا یک و نیم متر حفظ می شود. سپس، پیوندک های تهیه شده از ارقام مناسب 
بر روی تنه باقی مانده پیوند زده می شوند. در این راستا، پیوندک های ارقام خارجی مرغوب نظیر چندلر و فرانکلت بر روی پایه های ارقام محلی منطقه پیوند زده می شوند تا از مزایای هر 

دو نوع بهره برداری شود.

در سال های اخیر، توجه مردم به سلامت غذایی و تأثیر آن بر محیط زیست افزایش یافته است. در همین راستا، کشاورزی ارگانیک به عنوان راه حلی طبیعی 
برای تولید محصولات سالم، مورد توجه قرار گرفته است.به گزارش ایسنا، برای دهه ها، تمرکز اصلی کشاورزی در جهان بر افزایش تولید و پاسخ گویی به رشد 
سریع جمعیت بود. در این مسیر، استفاده گسترده از کودها و سموم شیمیایی امری رایج شد. هدف این بود که بیشترین میزان محصول با سرعت بالا تولید 
شود تا نیازهای غذایی بشر برآورده شود. اما این روند خیلی زود پیامدهای منفی خود را نشان داد؛ از جمله آلودگی منابع آب، مقاومت آفات و بیماری ها، 
فرسایش خاک و کاهش کیفیت زیستی محیط های کشاورزی. به همین دلیل، با افزایش نگرانی ها درباره سلامت انسان و محیط زیست، توجه به روش های 
جایگزین و پایدارتر در کشاورزی افزایش یافت.یکی از این روش های جایگزین، کشاورزی ارگانیک است که بدون استفاده از نهاده های شیمیایی مانند کودها 

و آفت کش های مصنوعی، بر پایه اصولی همچون سلامت، عدالت، مراقبت و پایداری طراحی شده است. کشاورزی ارگانیک تلاش می کند تا با بهره گیری از منابع طبیعی و تکنیک های سنتی تر، 
محصولاتی سالم تر تولید کرده و در عین حال محیط زیست را حفظ کند. امروزه، این شیوه کشاورزی در بسیاری از کشورها با حمایت های سیاسی و اجتماعی روبه رو شده و به عنوان راهکاری 
برای کاهش فشار بر طبیعت و بهبود کیفیت محصولات غذایی معرفی می شود.در همین زمینه، محسن آقایاری هیر از گروه جغرافیا و برنامه ریزی روستایی دانشگاه تبریز، همراه با یکی از 
همکاران خود، پژوهشی را انجام داده اند که به بررسی اثرات زیست محیطی کشت و مصرف محصولات کشاورزی ارگانیک در شهرستان تبریز می پردازد. این تحقیق با هدف سنجش نقش این 

محصولات در کاهش آسیب های محیطی و ارتقای کیفیت زندگی انجام شده است.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خبر داد
احیا و توسعه باغات گردو در رودبار با اجرای طرح سرشاخه کاری

زراعت بدون سم، زندگی باکیفیت تر

کشاورزی ارگانیک؛ راهی برای حفظ زمین و سلامت مردم
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

شنبه 16 تیر 1403  29 ذی الحجه 1445  6 جولای 2024

4
    سال بیستم    شماره  5438

شنبه 10 خرداد 1404  04  ذی الحجه 1446  31 می 2025

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5691

درخشش کریم بنزما با پیراهن الاتحاد باعث شد تا نظر عربستانی ها درباره او کاملا تغییر کند و او را بهترین بازیکن خارجی در یک سال اخیر بدانند.
به گزارش ایســنا، کریم بنزما یک فصل کاملا متفاوت و خاص را با الاتحاد تجربه کرد.درخشــش این ستاره فرانسوی باعث شد تا الاتحاد یک جام 
دیگر را کسب کند. الاتحاد در فینال جام حذفی عربستان به مصاف القادسیه رفت و با نتیجه ۳ بر ۱ به پیروزی دست پیدا کرد تا جام قهرمانی را 
بالای سر برد.ستاره این بازی کریم بنزما بود که توانست دو گل به ثمر رساند تا بیشترین نقش را در قهرمانی تیمش داشته باشد.کریم بنزما در فصل 
نخست حضورش در عربستان نمایش ناامید کننده ای داشت به طوریکه حتی هواداران الاتحاد علیه او شعار سر دادند و خواستار فسخ قرارداد این 
بازیکن شدند اما ماندن بنزما شرایط را برای خودش و الاتحاد کاملا تغییر داد.بنزما در لیگ عربستان بهترین گلزن تیمش بود و توانست ۲۱ گل به 
ثمر رساند تا بیشترین نقش را در قهرمانی الاتحاد داشته باشد. او در جام حذفی عربستان هم ستاره بی چون و چرای الاتحاد بود و با دو گلی که 

در بازی فینال به ثمر رساند دو گانه را برای الاتحاد به ارمغان آورد و یک فصل تاریخی را رقم زد.

بنزما پول هایش را حلال کرد!

ورزشی


